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منجر به طول دادن اين روند خواهد ش��د، چندان 
در تصميمات جمهوري اس��امي ايران تأثير گذار 
نخواهد بود و تا وقتي كه منافع جمهوري اسامي 
ايران در اين مذاكرات تأمين نش��ود، ما الزامي به 
امضاي اين توافقنامه نخواهيم داشت. هم اكنون نيز 
هيچ فشاري بر روي جمهوري اسامي ايران براي 
امضاي تواف��ق وجود ندارد و قطع��اً زمان مي تواند 
بسط پيدا كند تا از اين طريق ما بتوانيم منافع خود 
را تأمين كنيم. من معتقدم كه فشار زماني بدترين 
اتفاقي  است كه مي تواند شكل بگيرد و اگر بخواهيم 
خود را در قيد و بند زمان قرار دهيم، بدون ش��ك 
توافقي بد به امضا خواهد رسيد و منافع ما پايمال 
خواهد ش��د. از اين رو اگر تيم هس��ته اي احساس 
مي كند كه با ط��ول دادن زم��ان مي تواند نتيجه 
بهتري كسب كند، دس��تش در اين باره باز است و 
مي تواند اين روند را بار ديگر تمديد كند. در مجموع 
در موضوع هسته اي تيم مذاكره كنند بايد مراقب 
باشد تا اسير پيچيدگي هاي ساختگي ايالات متحده 
نشود و قطعاً اگر قرار باشد كه اين توافقنامه پيچيده 
باشد، تفسيرهاي مختلفي به دنبال خواهد داشت و 
منافع ما را تأمين نمي كند. بنابراين توافقنامه بايد 
شفاف و روشن و با متون منطبق بر قوانين بين الملل 

كار را پيش ببرد. 
با توجه ب�ه اينكه كنگره اي�الات متحده 
قوانين تحريم جدي�دي را تصويب كرده 
كه در صورت به نتيجه نرسيدن مذاكرات 
تا پايان اين دور، به ص�ورت خودكار اين 
تحريم ها ب�ه مرحله اج�را در مي آيد، آيا 
تمديد مجدد مذاكرات به صلاح كش�ور 

است؟
امريكايي ها نسبت به ما بيشتر به مذاكره نياز دارند. 
همين پيام هايي كه اوباما به مس��ئولان كش��ور ما 
مي فرس��تد و از همان ابتدا كه خودشان خواستار 
از س��رگيري مذاكرات شدند، نش��ان مي دهد كه 
امريكايي ها بيشتر از ما به اين مذاكرات نياز دارند. 
ما نبايد توافق خوب را فداي زمان كنيم و ترس از 
اين تحريم ها نبايد باعث ش��ود كه ما به هر توافقي 
تن در دهيم. بلكه ما نياز داريم كه يك توافق در يك 
چارچوب زماني مشخص به دست بيايد و اين توافق 

خوب مطلوب ماست. 
همچنين نبايد فراموش كنيم كه سياست امريكا در 
منطقه به بن بست رسيده و در يك انسداد سياسي 
گرفتار شده  است؛ امروز ديگر در منطقه حرف آخر 
را امريكا نمي زند و مديريت كار از دست آنها خارج 
ش��ده و تنها به بعضي از موضوعات آن هم به طور 
نيابتي مي پردازند. امريكايي ها براي اينكه بتوانند 

جايگاه واقعي خودشان را به دست بياورند، نيازمند 
آن هس��تند كه در عرصه منطقه اي و بين المللي با 
ايران كه از ابتداي انقاب اسامي تا الان به عنوان 
مظه��ر و الگوي مبارزه با اس��تكبار و س��لطه گري 
شناخته شده اس��ت، كنار بيايند. در بحث داخلي 
هم دولت اوباما در آس��تانه انتخابات اين كشور به 
توافق هسته اي با ايران نياز دارد چراكه دموكرات ها 
مي خواهند اعام كنند اين ما بوديم كه با ايران به 
توافق رسيديم. لذا در انتخابات رياست جمهوري 
بعدي امريكا همچون انتخابات گذشته اين كشور، 
موضوع ايران يكي از بحث ه��اي جدي نامزدهاي 
انتخابات است. از اين رو توافق با ايران به عنوان يك 
برگ برنده براي جناح سياسي روي كار در امريكا به 
حساب مي آيد. اين نكته را نيز نبايد فراموش كنيم 
كه امريكا در مذاكرات سعي دارد اين نماد مقاومت 
و ايستادگي را درهم بشكند، به طوري كه ما را وادار 
به پذيرش خواس��ت و تمايل خود كند و در نهايت 
كش��وري را كه الگوي مقاومت در منطقه بوده، به 
عنوان كش��وري كه حالا ناچار به مذاكره است، به 

افكار عمومي جهان نشان دهد.
به نظر ش�ما مذاكراتي ك�ه هم اكنون در 
وين در حال پيگيري اس�ت، ب�ه نتيجه 

مي رسد؟
اگر امريكايي ها در اي��ن دور از مذاكرات بخواهند 
مطالبات خود را زياد كنند و در متن توافقنامه موارد 
مورد نظر ايران را لحاظ نكنند، بعيد است كه در اين 
دور از مذاكرات نيز به نتيجه برسيم. همان طور كه 
گفتم، جمهوري اسامي ايران پافشاري زيادي بر 
روي حقوق خود مي كند و قرار نيست توافق با هر 
ش��رايط را بپذيرد. قطعاً نتيجه مطلوب گرفتن از 
مذاكرات كه منجر به توافق خوب مي شود، زماني 
اتفاق خواهد افتاد كه امريكا به كشورهاي مستقل 
اجازه دهد كه مطابق قانون ب��ه فناوري صلح آميز 
هسته اي دسترسي داشته باشند و هويت، عزت و 
اس��تقال خود را حفظ كنند. بي شك امريكايي ها 
نمي توانند در مقابل خواسته هاي مشروع و قانونمند 
ايران بايس��تند. بنابراين اگر امريكايي ها مطالبات 
جديدي را مطرح نكنند، توافق نزديك اس��ت؛ اما 
با توجه به اينكه امريكايي ها قابل اعتماد نيستند و 
هربار مطالبات جديد ارائه مي كنند، بعيد است اين 

دور از مذاكرات نيز به نتيجه برسد. 
ديدگاه شما در خصوص تمديد مذاكرات 

چيست؟
من معتق��دم مذاكرات ب��ار ديگر تمدي��د خواهد 
ش��د و زمان براي توافق كم است. من پس از رصد 
مذاكرات به اين نتيجه رس��يدم ك��ه طرف مقابل 

در حال بهانه جويي اس��ت و احتمال تمديد مجدد 
مذاكرات نيز بسيار وجود دارد و بعيد است در اين 
دور همه چيز به پايان برسد. ببينيد در يك طرف 
اين مذاكرات ما قرار داريم و به دنبال حقوق مشروع 
خود بر اساس معاهدات و قوانين بين المللي هستيم. 
در طرف مقابل نيز كساني هستند كه موضع قدرت 
و زورگويي دارند و آنها ني��ز مي خواهند ايران را از 
حقوق خود محروم كنند. بنابراين به نظر من قانع 
كردن اين جماعت و منصرف كردن آنها از اين مسير 

باطل نياز به زمان بيشتري دارد. 
از ديدگاه ش�ما ي�ك توافق خ�وب، چه 

شاخصه هايي دارد؟
به نظر من يك توافق خوب، توافقي است كه عزتمند 
و تضمين كننده حقوق هسته اي ملت ايران باشد و 
اجازه دهد كه ما صنعت هسته اي در كنار تحقيق 
و توسعه را در اختيار داشته باشيم. همچنين بايد 
يك توافق خوب اين نكته را تضمين كند كه تمامي 
تحريم ها عليه كش��ورمان را متعاق��ب با گام هاي 
اعتماد ساز جمهوري اس��امي، به يكباره بردارند. 
در اي��ن توافق باي��د تحريم ها به ص��ورت يكجا از 
زمان توافق برداشته ش��ود و توافقي كه تحريم ها 
در آن به صورت مرحله اي برداش��ته ش��ود يا بعد 
از راس��تي آزمايي آژانس صورت گيرد قابل قبول 
نيس��ت. همچنين هيچ گونه محدوديتي نبايد در 
رابطه با دانش و فناوري هسته اي در سايه مذاكرات 
داشته باشيم و مقام معظم رهبري تمام آنچه شامل 

يك توافق خوب است را بيان كردند. 
اخيراً مجلس طرحي را در رابطه با صيانت 
از حقوق هسته اي به تصويب رساند، اين 
طرح تا چه حد مي توان�د تضمين كننده 
حقوق هسته اي ملت باشد؟ آيا اين يك 

طرح كامل است؟
به اعتقاد من اين يك طرح جامع و كامل اس��ت و 
مي تواند حقوق ملت را تضمين كند اما اين موضوع 
نيز مهم است كه اين طرح چطور قرار است اجرايي 
ش��ود؟ نفس قانوني كه تصويب ش��د، در راستاي 
حفظ دستاوردهاي هسته اي است و همچنين اين 
قانون مي تواند از تي��م مذاكره كننده در مذاكرات 
نيز پش��تيباني كند. مذاكره كنندگان با دست پر و 
بر اس��اس موارد و بندهايي كه در قانون آمده، در 
مذاكرات با طرف مقابل بحث مي كنند. متأسفانه 
بس��ياري از قانون ها به رغم  آنكه بسيار خوب است 
اما در عمل به خوبي اجرا نمي شود و اين نكته را نيز 

بايد در نظر گرفت. 
در اين طرحي كه به تصويب رسيد، نقش 
شوراي عالي امنيت ملي بسيار برجسته 

عضو كميسيون امنيت ملي در گفت و گو  با »جوان«:

  جعفر تكبيري

پرونده هسته اي ايران و چالش هاي آن در عرصه جهاني، 
ب�ا روي كار آم�دن دولت يازده�م به عن�وان مهم ترين 
دستور كار اين دولت مطرح شد و حسن روحاني به كمك 
تيم ديپلماس�ي خود، تلاش بس�يار زيادي كرد تا با اين 
بحران غرب ساخته، سر و س�اماني به وضعيت كشور به 
ويژه در حوزه اقتص�اد بدهد. موضوعي كه ب�ا انتقادات 
زيادي در سطح جامعه همراه شد و بس�ياري بر اين باور 
بودند كه نباي�د با ق�رار دادن همه تخم مرغ ه�ا در يك 
سبد، تمام مسائل جاري كشور را به مذاكرات پيوند داد. 
اما دولت در پيمودن اين مس�ير اصرار داشت و از همان 
نخستين روزهاي شروع فعاليت، تمركز زيادي را بر روي 
مسائل هس�ته اي قرار داد. نتيجه تمامي رفت و آمدهاي 
تيم هس�ته اي توافق موقت ژنو ب�ود. توافقي كه به علت 
پيچيدگي زياد مس�ائل موجود در پرونده هس�ته اي، به 
صورت موقت به امضا رسيد تا راه را براي ادامه گفت وگوها 
باز نگه دارد. بر اساس اين توافقنامه كه براي »رسيدن به 
يك راه حل جامع بلندمدت و مورد تواف�ق طرفين« و با 
هدف »تضمين  صلح آميز بودن برنامه هس�ته اي ايران« 
امضا شد، طرفين »به صورت داوطلبانه« متعهد مي شوند 
تا اقدامات متقابلي را به عنوان گام اول يك راه حل جامع 
انجام دهند. بنا بر اين توافق، ايران برنامه هسته اي خود و 
غني سازي اورانيوم را به شكلي محدود ادامه خواهد داد و 
نظارت آژانس بين المللي انرژي اتمي را بر تأسيسات خود 
تسهيل كرد. در عوض، طرف مقابل بخشي از تحريم هاي 
وضع شده عليه ايران را تعليق و از وضع تحريم هاي جديد 
اعم از بين المللي، چندجانبه و يك جانبه خودداري كرد. 
اما اين پاي�ان كار نبود، چراكه مذاك�رات دور نهايي پس 
از چندين دور تمديد و نشس�ت و برخاست ديپلماتيك 
طرفين، بار ديگر به نتيجه نرسيد و منجر به صدور بيانيه 
لوزان ش�د. بيانيه اي كه ش�امل خلاصه اي از مجموع راه 
حل هاي تفاهم شده براي رس�يدن به برنامه جامع اقدام 
مشترك پيرامون برنامه هسته اي ايران بود. در اين بيانيه 
ضرب الاجلي نيز تعيين شد و قرار شد كه طرف ها تا ۱۰ تير 
۱۳9۴ به توافق نهايي برسند. اما اين روند در ۱۰ تير ماه نيز 
به پايان نرسيد و طرفين مذاكرات را تا ۱6 تير تمديد كردند 
تا شايد، اين روز پاياني باشد براي يك بحران غرب ساخته 
در پرونده فعاليت هاي صلح آميز هس�ته اي كش�ورمان. 
حال با نزديك شدن به روز ۱6 تير، كه قرار است سرانجام 
۱2 سال گفت وگوي ايران و غرب بر سر موضوع هسته اي 
به نتيجه برس�د، ح�رف و حديث هاي زي�ادي در جامعه 
پيرامون اين توافق به وجود آمده اس�ت. گرچه در ميان 
گروه هاي سياسي كس�ي را نمي توان يافت كه از اساس 
مخالف توافق هسته اي باش�د؛ بلكه اگر نقدي هم وجود 
دارد به كيفيت توافق اس�ت كه از آن مي ت�وان به توافق 
خوب و بد ياد ك�رد. با اي�ن تعريف منتقدان هس�ته اي 
كساني هستند كه مايل به توافق به هر قيمتي نيستند. 
اين در حالي است كه ارائه تفس�ير هاي متفاوت از سوي 
جريان هاي سياس�ي مختلف داخلي و خارجي موجي از 
سردرگمي را در جامعه به وجود آورده است؛ فضايي كه 
گويي از طرف جريان خاص سازماندهي شده تا از طريق 
به وجود آوردن فضاي دوقطبي موافق و مخالف در داخل 
جامعه، كشور را به س�مت تقابل سياسي سوق و وحدت 
ملي كش�ور را هدف قرار ده�د. اين در حالي اس�ت كه 
موضوع هسته اي همواره وسيله اي براي ايجاد وحدت در 
كشور بوده و تمام چهره هاي سياسي اعم از راست و چپ 
به اين موضوع به عنوان يك پرونده ملي نگريسته اند. اما 
در آن سوي مرزها نيز كشورهاي غربي مي كوشند در زمان 
باقي مانده ضمن فشار به جمهوري اسلامي ايران بتوانند 
سهم بيش�تري را در توافق جامع از آن خود كنند. اما در 
اين ميان نكته مهم رواج ادبياتي در كشور است كه حصول 
توافق را خط پايان خصومت ايران و امريكا مي داند. اين 
در حالي است كه نه تنها در ايران بلكه در ايالات متحده 
نيز هيچ عزمي براي پايان اين خصومت وجود ندارد. مؤيد 
اين موضوع را مي توان عدم رفع تحريم هاي غير هسته اي 
اع�م از تحريم هاي داماتو، تحريم هاي موش�كي، حقوق 
بش�ر و تروريسم دانس�ت. ماجرايي كه نش�ان مي دهد 
خصومت دولت ايالات متحده با جمهوري اسلامي بسيار 
عميق اس�ت و قرار نيس�ت اين مذاكرات پاياني بر روند 
اين خصومت باش�د. اين در حالي اس�ت كه رهبر معظم 
انق�لاب، رئيس جمهور و اعض�اي تي�م گفت وگو كننده 
هس�ته اي نيز بارها در س�خنان خود تأكيد كرده اند كه 
محور مذاكرات تنها حول پرونده هس�ته اي كش�ورمان 
است و قرار نيست مسائل ديگر را در بر بگيرد. همچنين 
اين نكته را نيز نبايد فراموش ك�رد كه ايالات متحده در 
بسياري از مسائل از جمله مسائل منطقه اي و فرامنطقه اي 
با جمهوري اس�لامي زاويه دارد و اين زاويه دقيقاً بخش 
مهمي از مناف�ع امري�كا را در برمي گي�رد. نگراني ها در 
خص�وص فش�ارهاي ايالات متح�ده براي توق�ف كامل 
برنامه هسته اي كشورمان نيز در حالي است كه فرزندان 
مذاكره كنن�ده ايراني  نيز ب�ا دقت و زيرك�ي بي نظيري 
موضوع گفت وگو ها را رصد و پيگيري مي كنند؛ ماجرايي 
كه باعث شده تا به امروز قلدران غربي عقب نشيني هاي 
متع�ددي را در برابر ايران داش�ته باش�ند و در ظاهر به 
پذيرش ح�ق جمهوري اس�لامي ب�راي داش�تن برنامه 
صلح آميز هسته اي اذعان كنند. علاوه بر اين بهره گيري 
تيم مذاكره كننده ايراني از كارشناس�ان مجرب صنعت 
هسته اي و دريافت مشاوره هاي متعدد از اين تيم نيز خود 
به كمك گفت وگو كننده هاي كشورمان آمده تا غربي ها 
نتوانند با در كن�ار هم چيدن واژه ه�اي تخصصي و ارائه 
شكلات هاي فني، حقوق مسلم مردم ايران را زائل كنند. 
داغ بودن مباحث پيرامون مس�ائل هس�ته اي باعث شد 
تا روزنامه »ج�وان« گفت وگويي ب�ا محمد صالح جوكار، 
نماينده مردم ي�زد در مجل�س و از اعضاي كميس�يون 
امنيت ملي و سياس�ت خارجي مجلس شوراي اسلامي 
داش�ته و از وي در خص�وص مذاكرات�ي كه اي�ن روزها 
رد وي�ن در جري�ان اس�ت، س�ؤالاتي را مط�رح كنيم.

 
جناب آقاي جوكار، به عنوان نخستين سؤال، شما 

چشم انداز مذاكرات را چگونه ارزيابي مي كنيد؟
خب ما ش��اهد بوديم كه پس از گذشتن ضرب الاجل10 تير 
براي حصول توافق و تمديد مجدد مذاك��رات تا 16 تير، كه 

شده است. با توجه به اينكه رياست اين 
شورا در اختيار رئيس جمهور است، اين 
موضوع تا چه ح�د مي تواند در اجراي 

اين قانون تأثير گذار باشد؟
در دو بند از اين قان��ون رعايت مصوبات مجلس 
شوراي اسامي درباره توافقنامه تأكيد شده و ما 
اعتقاد داريم كه بر اساس قانون اساسي، مصوبات 
ش��وراي عالي امنيت ملي بايد ب��ه امضاي مقام 
معظم رهبري برسد و قطعاً اين موضوع مي تواند 
باعث شود كه در اين روند مشكلي ايجاد نشود. 
لذا من معتقدم كه نبايد در اين خصوص نگراني 

داشت. 
آيا مجل�س تاكنون راه�كاري عملي 
درباره مذاكرات به تيم هسته اي ارائه 

داده است؟
ما تاكنون راهكار عملياتي ارائه نداده ايم. وظيفه 
مجلس قانون گذاري و چارچوب گذاري در اين 
مسير اس��ت و تيم هس��ته اي موظف به رعايت 
اين چارچوب ها هس��تند. اما م��ن فكر مي كنم 
همين طرح الزام دولت به حفظ دس��تاوردهاي 
هسته اي، ريل گذاري بسيار خوبي براي دولت در 
مسير هسته اي است و مي تواند باعث شكوفايي 
صنعت هسته اي كشور شود. حال مهم اين است 
كه دولت چطور از اين ريل و قانون استفاده و آن 

را اجرايي كند. 

شما در مجموع عملكرد تيم هسته اي 
را چطور ارزيابي مي كنيد؟

نگاه ما به تيم هسته اي، همان نگاه مقام معظم 
رهبري اس��ت. مقام معظم رهب��ري در جريان 
ديدار با مسئولان كشور فرمودند كه »اين تيم، با 
غيرت ملي و دقت كامل و با قصد باز كردن گره 
و پيش بردن كار كش��ور، در مقابل تعداد كثير 
مذاكره كنن��دگان طرف هاي مقابل، مش��غول 
تاش است و انصافاً با ش��جاعت، مواضع را بيان 
و دنبال مي كند. « تيم هسته اي مشغول دفاع از 
كشور است و در اين مسير جدي هستند. تاش 
اين تيم نيز بر اين است كه حقوق ملت را پاس 
بدارند. اما طرف مقابل نيز شش كشور بزرگ دنيا 
هستند كه كارشناسان و حقوقدانان خود را پاي 
كار آورده اند. بنابراين اين عرصه نبرد است و دو 
طرف مي كوشند كه امتيازات را به نفع خودشان 
بگيرند. ما بايد پشتيبان تيم مذاكره كننده باشيم 
تا آنها بتوانند حقوق ملت را احقاق كنند. در عين 
حال نبايد نيرنگ ها و كينه هاي طرف مقابل را 

فراموش كنيم. 
با توجه به اينكه آقاي ظريف به تهران 
آمدند، آيا مجلس از ايشان توضيحي 

پيش از امضاي نهايي توافق خواست؟
مجلس در اين ايام تعطيل بود و جلس��ه اي در 
اين خصوص تشكيل نشد. ضمن اينكه موضوع 
مذاك��رات در اين مدت پيرام��ون مباحث فني 
و جزئي بوده و ش��ايد آقاي ظري��ف امكان ارائه 
گزارش ريز از اين روند را نداشته باشند؛ اما بعد 
از پايان تعطيات مجل��س قطعاً اين موضوع در 
كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مورد 

نقد و بررسي قرار خواهد گرفت. 
در مجموع شما تعامل تيم هسته اي را با 
مجلس شوراي اسلامي چطور ارزيابي 

مي كنيد؟
تعامل تيم هس��ته اي در اين اواخر بهتر بود اما 
در اوايل فاصله ميان تيم هسته اي و نمايندگان 
مردم وجود داشت. تيم هسته اي اطاعات كمي 
به مجلس مي دادند. خوشبختانه اين اواخر روند 

تعامل تيم هسته اي بس��يار بهتر از قبل شده و 
به اعتقاد م��ن پس از تصويب قان��ون صيانت از 
دستاوردهاي هسته اي كشور كه دولت را ملزم 
مي كند روند اجراي توافقنام��ه را نيز به اطاع 
مجلس برس��اند، تعامل تيم هس��ته اي بهتر از 

گذشته شود. 
يكي از مواردي كه به نظر مي رسد مورد 
اختلاف دولت و مجلس است، موضوع 
پروتكل الحاقي است. آيا مجلس قراري 
براي بررسي و تصويب پروتكل الحاقي 

دارد؟
قطعاً نياز اس��ت كه پروتكل الحاقي در مجلس 
تصويب ش��ود و ما اي��ن موضوع را يك بس��ته 
مي دانيم كه همزمان با ارائ��ه توافق به مجلس 
باي��د پروتكل الحاق��ي نيز در مجلس بررس��ي 
شود و به تصويب برس��د. اين در حالي است كه 
دولت مدت ها است به صورت داوطلبانه و بدون 
تصويب مجلس در حال اجراي اين پروتكل است 
و لازم به نظر مي رسد كه براي صيانت از حقوق 
هسته اي ملت، اين پروتكل نيز در مجلس مورد 

بررسي قرار بگيرد. 
ديدگاه شما در خصوص لغو مرحله اي 

تحريم ها چيست؟
اين موضوع به هيچ عنوان قابل قبول نيس��ت و 
مجلس قطعاً زير ب��ار آن نخواهد رفت. ما وقتي 
كه مي گوييم بحث رفع تحريم و اقدامات ما بايد 
متناظر باشد، يعني اينكه ما يك گام برمي داريم 
و آنها يك گام در مسير رفع تحريم ها برمي دارند. 
اين به منزله آن نيس��ت كه م��ا تعهدات خود را 
اجرايي كنيم و آنها پس از اج��راي تعهدات ما، 
تحريم ها را رف��ع كنند. ما ب��ر همزماني اجراي 
تعهداتمان و اجراي تعهدات غرب براي برداشته 
ش��دن تحريم ها نيز پافش��اري مي كنيم و اين 
جزو خطوط قرمز ما است كه اگر رعايت نشود، 

توافقنامه در مجلس رد خواهد شد. 
موضوع ابعاد نظامي برنامه هسته اي يا 
همان PMD چطور در اين روند قابل 

حل است؟
موضوع PMD بهانه جويي ه��اي طرف غربي 
اس��ت و اگر س��وابق اين موضوع را در گذشته 
بررس��ي كنيم، مي بينيم كه آنها چندين بار به 
مراكز نظامي ما دسترسي داشته اند و نتوانسته اند 
چيزي به دس��ت بياورند و انحراف ايران در اين 
مس��ير را به اثبات برس��انند. بنابراين باز شدن 
مجدد اين پرونده، قطعاً ي��ك بهانه جويي براي 
امتياز گيري از ايران اس��ت. مباح��ث نظامي و 
پيش��رفت هاي ما در اين حوزه هيچ ارتباطي با 

حوزه هسته اي ندارد و قطعاً پذيرش دخالت در 
اين حوزه مي تواند مشكات زيادي براي كشور 
به وجود بياورد و توسعه در اين حوزه را متوقف 
كند. به عنوان نمونه پذيرش اين موضوع مي تواند 
باعث تعطيلي س��اده ترين صنايع ما نيز ش��ود. 
اين ها ب��ه هيچ عنوان نبايد در دس��تور كار قرار 
بگيرد و مجلس قطعاً با آن مخالفت خواهد كرد. 
به عن�وان آخرين س�ؤال، بهترين راه 
مقابله ب�ا زياده خواهي ه�اي غرب در 

حوزه هسته اي چه مي تواند باشد؟
به عقيده من بهترين راه ايس��تادگي و تأكيد بر 
حقوق مردم اس��ت. آنها اگر احساس كنند كه 
ما در اين مس��ير نيتي به عقب نشيني نداريم و 
نمي توانند ما را تضعيف كنن��د، قطعاً مجبور به 
پذيرش خواسته هاي ما خواهند شد. من پيشتر 
نيز گفتم كه امريكايي ها نيازش��ان به مذاكرات 
بسيار بيشتر از ما است و سعي مي كنند در اين 
روند خود را پيروز معرفي كنند. به عنوان نمونه 
اخيراً يكي از مقامات امريكايي عنوان كرده كه در 
روند مذاكرات هسته اي امتيازات زيادي به ايران 
داده شده، اين حرف بس��يار خنده دار است آنها 
نه تنها امتيازي ندادند بلكه امتيازات بيش��تري 
را از ما مطالبه مي كنند.  امريكايي ها با فريب به 
دنبال اين هستند كه به نوعي بعضي از شرايط 
را به ما تحميل كنند كه بايد مراقبت كنيم، در 
روند مذاكرات انگليسي ها با گروهي بالاي 100 
نفر ظاهر مي شدند، امريكايي ها نيز با جمعيت 
انبوهي در قالب تيم كارشناسي فني و مذاكرات 
بودند كه اين خود نش��ان مي ده��د كه بايد بند 
بند آنچه كه به عنوان توافق امضا مي ش��ود زير 
نظر تيم فني و كارشناس��ي باشد، تيمي جامع 
و متشكل از افراد كارشناس��ي فني و حقوقي تا 
خداي ناكرده در توافق نهايي مش��كاتي ايجاد 
نشود و در نهايت ش��رايط به گونه اي پيش نرود 
كه آنچه به تصويب برس��د مش��كاتي را براي 
كش��ور ايجاد كند. در مجموع من معتقدم تيم 
مذاكره كنن��ده بايد مراق��ب رفتارها و تحركات 

طرف هاي غربي باشد.  

قطع�اً ني�از اس�ت ك�ه پروتكل 
الحاقي در مجلس تصويب ش�ود 
و م�ا اين موض�وع را يك بس�ته 
مي دانيم ك�ه همزم�ان ب�ا ارائه 
توافق ب�ه مجلس باي�د پروتكل 
الحاقي ني�ز در مجلس بررس�ي 
شود و به تصويب برس�د. اين در 
حالي اس�ت ك�ه دول�ت مدت ها 
است به صورت داوطلبانه و بدون 
تصويب مجلس در ح�ال اجراي 
اين پروتكل اس�ت و لازم به نظر 
مي رسد كه براي صيانت از حقوق 
هسته اي ملت، اين پروتكل نيز در 
مجلس مورد بررسي قرار بگيرد

جمهوري اس�لامي ايران پافش�اري 
زيادي ب�ر روي حقوق خ�ود مي كند 
و قرار نيس�ت توافق با هر شرايط را 
بپذيرد. قطعاً نتيجه مطلوب گرفتن 
از مذاكرات كه منجر به توافق خوب 
مي ش�ود، زماني اتفاق خواهد افتاد 
ك�ه امريكا به كش�ورهاي مس�تقل 
اجازه دهد كه مطابق قانون به فناوري 
صلح آميز هسته اي دسترسي داشته 
باشند و هويت، عزت و استقلال خود 

را حفظ كنند

قرار نيست  به هر قيمتي 
توافق كنيم 


